

DOI: 10.18572/1812-3783-2021-3-21-25

# ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ СЛЕДОВАТЕЛЯ ПО ПРИМЕНЕНИЮ МЕРЫ ПРИНУЖДЕНИЯ В ВИДЕ ДЕНЕЖНОГО ВЗЫСКАНИЯ К УЧАСТНИКАМ УГОЛОВНОГО СУДОПРОИЗВОДСТВА

**Есина Алла Сергеевна,**  
доцент кафедры предварительного расследования Московского университета  
Министерства внутренних дел Российской Федерации имени В.Я. Кикотя,  
кандидат юридических наук, доцент  
*esina-alla@list.ru*

**Макеева Наталья Владимировна,**  
доцент кафедры предварительного расследования Московского университета  
Министерства внутренних дел Российской Федерации имени В.Я. Кикотя,  
кандидат юридических наук, доцент  
*mnv-sam03@mail.ru*

**Борбат Андрей Владимирович,**  
доцент кафедры государственно-правовых и уголовно-правовых дисциплин  
Российского экономического университета имени Г.В. Плеханова,  
заслуженный юрист Российской Федерации,  
кандидат юридических наук, доцент  
*andbor-61@mail.ru*

В статье рассматриваются проблемные вопросы применения следователем меры принуждения — денежного взыскания к участникам уголовного судопроизводства в порядке ст. 117 УПК РФ, и вопросы разграничения с применением денежного штрафа в порядке ст. 17.7 КоАП РФ.

**Ключевые слова:** мера принуждения, денежное взыскание, следователь, участники уголовного процесса, исполнение процессуальных обязанностей, неисполнение указаний следователя, денежный штраф, административное правонарушение.

## INVESTIGATOR'S ACTIVITY INVOLVING THE APPLICATION OF A COERCIVE MEASURE IN THE FORM OF MONETARY SANCTIONS AGAINST PARTIES TO CRIMINAL PROCEEDINGS

**Esina Alla S.**  
Associate Professor of the Department of Preliminary Investigation  
of the Kikot Moscow University of the Ministry of Internal Affairs of Russia  
PhD (Law), Associate Professor

**Makeeva Natalya V.**  
Associate Professor of the Department of Preliminary Investigation  
of the Kikot Moscow University of the Ministry of Internal Affairs of Russia  
PhD (Law), Associate Professor

**Borbat Andrey V.**  
Associate Professor of the Department of State, Criminal  
and Legal Disciplines of the Plekhanov Russian University of Economics  
Honored Lawyer of the Russian Federation  
PhD (Law), Associate Professor

The article considers problematic issues of the application by the investigator of enforcement — monetary penalties to the participants of criminal proceedings according to article 117 of the Criminal Procedure Code of the Russian Federation, and the question of differentiation with the use of a monetary fine in accordance with article 17.7 of the Administrative Code.

**Keywords:** coercive measure, monetary penalty, investigator, participants in criminal proceedings, performance of procedural duties, failure to comply with the instructions of the investigator, monetary fine, administrative offense.